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دولت چهادهم بافاصله پس از روی کارآمدن با چالش ناترازی های متعدد در حوزه های مختلف از جمله انرژی، ارز، مسکن، سیاست،عدالت،اجتماع، 
فرهنگ و تهدیدات امنیتی و ترورهای داخلی و خارجی مواجه شد اما دست روی دست نگذاشت و عافیت طلبی پیشه نکرد، هم با مردم صادقانه موانع و مشکلات 

را در میان گذاشت و هم اولویت ها و تلاش خود را رفع بی عدالتی، تبعیض و ناترازی ها و دور کردن کشور از خطر جنگ قرار داد.

تحویلاسبزینکردهیاتحمیلناترازیها!

ســرویس سیاســی - پس از پایان انتخابات 
زودهنــگام چهاردهــم و اعلام پیروزی »مســعود 
پزشــکیان« به عنوان نهمیــن رئیس جمهور ایران، 
برخی رســانه ها فعالیت دولت جدید را به واســطه 
اقدامات گذشته سهل توصیف می کردند و می گفتند 
دولت پزشکیان با بحران و سختی کار مواجه نمی شود. 
همان مقطع گزارشی یک سویه و جانبدارانه در یکی 
از جراید با عنوان»اســب زین شــده زیر پای دولت 
چهاردهم« منتشر شد. در مطلب مذکور آمده بود: » 
دولت چهاردهم در شــرایطی سکان اداره کشور را به 
عهده می گیرد که ایران در عرصه سیاست خارجی با 
پیگیری سیاست همسایگی، چندجانبه گرایی، پیوستن 
به ســازوکارهای بین المللی بریکس و شانگهای و با 
سیاست خارجی هوشمندانه در عملیات وعده صادق 
جایــگاه ویژه تر و مؤثرتری را در جهان در حال گذار 

تجربه می کند.
به ادعای این گزارش، در عرصه اقتصاد کشور با 
وضعیت بحرانی و اسف بار مرداد ۱۴۰۰ فاصله گرفته 
و ماه پایانی دولت سیزدهم شباهتی به ماه پایانی دولت 
دوازدهم و شرایط بحرانی آن زمان که دولت حتی در 
پرداخت حقوق کارکنان درمانده شده، انبارهای کالای 
اساسی خالی بود، فروش نفت به زیر ۳۰۰ هزار بشکه 
رسیده و قطعی برق و ناترازی در حوزه انرژی به اوج 
رسیده بود، ندارد. در گزارش این جریده همچنین ادعا 
شده بود در عرصه اجتماعی نیز افتتاح ابرپروژه های 
بیمارســتانی در سرتاسر کشور جانی دوباره به پیکر 
نظام سلامت بخشیده و در حوزه آموزش و پرورش 
نیز علاوه بر بهبود مشــکلات معیشتی قشر فرهیخته 
فرهنگی و معلم، طرح ها و برنامه های درخشان دولت 
در حوزه آموزش و نهضت مدرسه سازی علاوه بر حل 
شدن نســبتی معضل کمبود معلم، کیفیت تحصیلی 

کشور را نیز افزایش داده است.«
اما به راستی آیا شرایط برای دولتِ چهاردهم گل 
و بلبل بود و پزشکیان اسب زین شده تحویل گرفت 
و تــا به امروز که بیــش از ۶ ماه از عُمر فعالیت آن در 
بدنه اجرایی کشور می گذرد، چرا از این اسب رهوار، 

استفاده نکرده و در واقع چه کرده است؟
جهت پاسخ به پرسمان مطرح شده ابتدا باید به 
موضع گیری دولتی ها درقبال واژه »اسب زین شده« 
اشــاره کنیم. اولین پاسخ از سوی آقای رئیس جمهور 
در اولین گفت وگوی تلویزیونی خود با مردم داده شد.

او با بیان اینکه ما وارث چیز خوبی شدیم اما پولی 
نیست و نمی دانم این چه خوبی است که پولی داخلش 
نیست، گفته بود: من نمی خواهم گلایه کنم اما واقعیت 
این است که رفتیم از رهبری اجازه گرفتیم یک مقدار از 
صندوق برداریم و از این طریق بدهی هایی که وجود 

دارد را تسویه کنیم.
ویژگی های اسب زین شده تحویلی 

به پزشکیان
در این گذاره، باید از تحلیل فاصله گرفت و 
مصداقی سخن گفت تا متوجه شویم واقعا دولت 

چه تحویل گرفت و اکنون چه می کند؟
زمانی که دولت سیزدهم سکان اداره کشور 
را بدســت گرفت، مرکز آمار تورم نقطه به نقطه را 
در آن زمــان معادل ۴۳.۲ درصد محاســبه کرد و 
بررســی ها نشان می داد دلار در محدوده ۲۵ هزار 
و ۶۰۰ تومان قرار داشــت. قیمت طلا و سکه به 
ترتیب معادل یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان و ۱۱ 
میلیون و ۳۶۶ هزار تومان بود و ارزش مسکن در 
تهران به  طور متوسط متری ۳۰ میلیون و ۹۷۰ هزار 

تومان ذکر می شد.
ســه سال و نیم بعد وقتی سقوط هلی کوپتر 

باعث شد فضای سیاسی ایران به برگزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری پیــش از موعد تــن دهد، تورم 
نقطه به نقطه اردیبهشت طبق گزارش مرکز آمار به ۳۱ 
درصد رســید، اما طلا با رشد ۲۴۸ درصدی، دلار با 
رشــد ۱۳۶ درصدی و سکه با افزایش ۲۹۶ درصدی 
روبرو شــدند. در سه سال فعالیت دولت سیزدهم که 
قرار بود سالانه یک میلیون مسکن ساخته شود و سفره 
مردم به برجام گره زده نشــود، متوسط قیمت مسکن 
در تهران تا متری ۸۴ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان پیش 
رفت و قیمت گوشت با عبور از متوسط ۱۳۸ هزار و 
۵۰۰ تومان در هر کیلوگرم به میانگین ۶۱۸ هزار و ۷۵۵ 
تومان رسید تا رشد ۳۴۶ درصدی را تجربه کرده باشد. 
۵۰ روز پس از واقعه سقوط هلی کوپتر رئیس جمهور 
شهید، مسعود پزشکیان مجوز حضور در پاستور را پیدا 
کرد و در این فضا به او می گفتند دولتش اســب زین 
شده تحویل گرفته است. به گفته عبدالناصر همتی این 
چه اسب زین شــده ای است که تورم ۴۰ درصدی و 

نرخ بیکاری ۱۳ درصدی دارد؟
ضمن آنکه نباید از ناترازی هایی که برای دولت 
چهاردهم پیش آمد به سادگی عبور کرد. ناترازی هایی 
که فقط مخصوص به حوزه انرژی نمی شود و دامنه آن 
سایر حوزه ها را نیز گرفته، اما با این حال دولت باقوت و 
قدرت مشغول "کار و تلاش" است. خانم سخنگوی 
دولت که ۱۷ مهرماه به خبرگزاری جمهوری اسلامی 
آمده بود در گفت وگــو با خبرنگار ایرنا، ضمن بیان 
ایــن مطلب گفته بود که آنچه تحویل گرفتیم، هر چه 
هســت قطعا پول در آن نیست؛ قانونگذار ۲۲ همت 
برای پاداش پایان خدمت کارکنان دولت در نظر گرفته 
است، اما جمع پاداش پایان خدمت کارکنان، بالغ بر ۷۰ 
همت اســت لذا شاهد ناترازی بزرگی در بخش های 
مختلف هستیم.  آری! وقتی دولت چهادهم با هزاران 
امیــد مردمی که رای دادند و رای ندادند روی کارآمد 
با میراث چالش ناترازی های انرژی و برق مواجه شد 
اما دســت روی دست نگذاشت و عافیت طلبی پیشه 
نکرد، هم با مردم صادقانه موضوع را در میان گذاشت 

و هم اولویت های خود را رفع ناترازی ها و توســعه 
انرژی های تجدید پذیر قرار داد.

بر اســاس آمار اعلامی دولت، در حال حاضر با 
۱۷ تا ۲۰ هزار مگاوات ناترازی برق مواجه هستیم که 
برای برطرف کردن آن، در بخش نیروگاه های حرارتی 
نیازمند ۱۲۰ واحد توربین گازی و بخار هستیم. برای 
این امر ۴۰ واحد توربین بخار نیاز اســت که حدود ۶ 
میلیارد یورو سرمایه گذاری باید صورت گیرد. علاوه 
بــر آن باید ۸۰ توربیــن گازی نیز نصب و راه اندازی 
شود که آن نیز نیازمند حدوداً ۳.۵ میلیارد یورو سرمایه 

است.
بالاخــره باید به ایــن نکته اذعان داشــت که 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر یکی از راهکارهای 
موثــر در کاهش ناترازی برق اســت، موضوعی که 
کارشناسان بر آن اتفاق نظر دارند. بر این اساس دولت 
چهاردهــم از ابتدای آغاز بر توســعه این نوع انرژی 
در کشــور متمرکز شــده و از همان روزهای ابتدایی 
شــروع کار دولت، »محمدرضا عارف« معاون اول 
رئیس جمهوری در نشســتی با وزیر نیرو و مدیران 
بانکی، بر ایجاد کارگروهی برای رفع موانع توســعه 
تجدیدپذیرهــا تاکید کرد. پــس از آن »عباس علی 
آبــادی« وزیر نیرو، با بیان اینکه یکی از اقدام ها برای 
رفع ناترازی که در اولویت قرار دادیم توسعه ظرفیت 
نیروگاه های تجدیدپذیر اســت، زیرا معتقدیم با نگاه 
ملی و یکپارچه نباید حتی المقدور برای رفع ناترازی 
برق از نیروگاه هایی بهره گرفت که با نیاز به سوخت 
ناترازی را به سایر بخش ها یعنی حوزه وزارت نفت 
سرایت می دهد.گفت: توســعه تجدیدپذیرها مانع 
ناتــرازی در دیگر حوزه های انرژی خواهد بود. برای 

توسعه تجدیدپذیرها مقرر شده از محل صرفه جویی 
سوختی که حاصل می شود، بتوان سرمایه گذاری های 
انجام شــده و سود منطقی را پوشش داد. دولت عزم 
خود را جزم کرده تا گام های خوبی برای رفع ناترازی 
ها و توسعه نیروگاه های تجدید پذیر بردارد، از این رو 
سکاندار وزارت نیرو در گفت وگویی که با یک رسانه 
در حاشــیه جلسه هیأت دولت داشت خبر مهمی را 
رســانه ای کرد و گفت که تا پایان دولت ]چهاردهم[ 
به تولید ۳۰ هزار مگابایت انرژی خورشیدی خواهیم 
رسید. این نشان دهنده آن است دولت با برنامه درحال 
حل ناترازی ها انرژی و برق است. اهمیت این موضوع 
بر کســی پوشیده نیســت و در روزهای گذشته هم 
قطعی گسترده برق در پایتخت و بسیاری ازشهرهای 
دیگر و اختلاف نظر بیــن دو وزارتخانه اقتصادی و 
زیرساختی دولت )نفت و نیرو( درمورد علیت اصلی 
این خاموشــی ها، بر ضرورت تصمیم گیری و اقدام 

عملی فوری برای رفع این مشکل تاکید دارد.
دو مأموریت دولت در زمینه تحریم ها

اما همان طور که در میانه مطلب اشــاره کردیم 
دولــت با یک پرونده آن هم به نام»ناترازی ها« رو به 
رو نیست بلکه در حوزه سیاست خارجی از یک سو 
با تحریم هایی مواجه شد که برای ایران و ایرانی تازگی 
ندارد، اما طبیعتا باید برای عبور از آن چاره اندیشــی 
کرد و از سوی دیگر با »ترامپ تاجر« رو به رو شده 
که باز همان حرف ها و تهدیدات گذشته اش را تکَرار 
می کند و هم در ســپهر منطقه تحولات چشم گیری 

شکل گرفت.حال در این موقعیت دولت چه کرد؟
اسماعیل بقائی سخنگوی دستگاه دیپلماسی در 
یادداشــتی که ۱۷ بهمن ماه در روزنامه ایران ـ ارگان 
رسمی دولت ـ منتشر شد، به این پرسش پاسخ داد و 
نوشت:»مسئولیت دولت چهاردهم در حالی شروع 
شد که منطقه و به تبع آن ایران در یک فضای ملتهب 
و پرمخاطره ناشی از جنگ افروزی رژیم صهیونیستی 
قرار داشــت اما درست چندســاعت بعد از مراسم 
تحلیف با تعرض رژیم صهیونیستی به حاکمیت ملی 

و ترور اسماعیل هنیه در تهران، فضای ملتهب موجود 
به شدت رو به تصعید رفت.در چنین فضایی دستگاه 
دیپلماسی باید همزمان با مواجهه با جنگ روانی تبلیغی 
جبهه عبری-غربی علیه خود و محور مقاومت، برای 
تبیین موضع مشــروع ایران جهت دفــاع از خود و 
مقابله با فضاسازی های دیپلماتیک طرف های غربی 
و همچنین برای دفاع سیاسی-حقوقی-دیپلماتیک از 

اجزای محور مقاومت می کوشید.
در چنیــن شــرایطی و در وضعیتی که فضای 
ملتهب پیرامون ایران و دوستان آن در منطقه به صورت 
تصاعدی در حال تشــدید بود و رژیم صهیونیستی و 
حامیان غربی آن مدام ایران را تهدید به جنگ تمام عیار 
می کردند، وزارت امور خارجه با اعتمادبه نفس ناشی 
از ایمان به داشته های معنوی و مادی جمهوری اسلانی 
ایران و با اتکا به پشتوانه مردمی، یک دیپلماسی فعال 
و هدفمنــد مبتنی بــر بازدارندگی معتبر و مؤثر برای 
خنثی ســازی تهدیدهای محور عبری-آمریکایی را 
طراحی و اجرا کرد.« از ســوی دیگر تحریم ها یکی 
دیگر از چالش های پیش روی دولت اســت، اما قوه 
مجریه در این زمینه دو مأموریت مشخص برای خود 
قائل شــد، در درجه اول خنثی سازی و کم اثرسازی 
تحریم هایی اســت که در حال حاضــر وجود دارد. 
فاطمــه مهاجرانی ســخنگوی دولــت در این باره 
می گوید: »دولت آمادگی دارد با هماهنگی سایر قوا 
موضوعات را حل و فصل کند، اما رفع تحریم ها همان 
طــور که معظم رهبری هم بارها تاکید فرمودند حتی 
اگر یک ساعت زودتر هم قابل رفع باشد، حتماً کشور 
استقبال می کند، حتماً مسئولین ما اقدام خواهند کرد و 
پیگیر حل تنازعات هستیم. این نکته را نیز تاکید می کنم 
که ما از تنازعات استقبال نمی کنیم اما برای مقابله 
آمادگی داریم، لذا این دو رویکرد را از هم تفکیک 
کنیم. به هیچ عنوان استقبال کننده از موضوعات 
چالش برانگیز و تنازعی نیستیم ولی برای حل آنها 

کاملًا آمادگی داریم.«
سفرهای استانی کاروان وفاق و حل 

مسائل مردم
طبیعتا با رفع تحریم ها کار ســاده تر پیش 
می رود چــرا که گره ها باز و صدها میلیارد دلار 
پول های بلوکه شــده تزریق می شود، اما دولت 
درکنــار ماموریتی که برای خود در این راســتا 
تعریف کرده موضوع حل مسائل مردم در قالب 
سفرهای استانی را نیز در دستور کار قرار داده تا 
در میدا عمل، مشــکلات را شناسایی و برای آن 
نســخه پیچی کند. دولت چهاردهم با سفرهای 
استانی در کنار مصوبات و بازدیدها و برنامه های 
افتتاح پــروژه یک خط اصلی را دنبال می کند و 
آن مسأله شناسی و اقدام برای حل مسئله در استان ها 
است. معاونان رئیس جمهوری و وزرا همزمان با سفر 
یا اندکی قبل از سفر رئیس جمهور هر یک به چندین 
شهر و روستا و مناطق استان سفر می کنند و در بازدید 
از مناطق شهری و روســتایی، پروژه ها و طرح های 
صنعتی، اجتماعی، فرهنگی و دیدار با اقشار مختلف 
مردم فهرستی از مســائل و مشکلات و چالش ها را 
براساس مشاهدات و بررسی ها و جلسات کارشناسی 
تهیه می کنند و در پایان سفر در همان استان گزارشی از 
مشاهدات خود را ارائه می دهند. رئیس جمهور در هر 
یک از این سفرها هم مهم ترین هدف سفر را شنیدن 
حرف مردم می داند. در همین راستا چهارشنبه بیست 
و چهارم بهمن ماه کاروان وفاق را راهی بوشهر کرده 
و استقبال خوبی نیز از رئیس جمهور در دیار آفتاب و 

همسایه خلیج فارس انجام شده است.
نتیجه گیری ...

رئیس جمهوری و تیم او در سفرهای استانی به 
دنبال تحقق شعارهای عدالت محوری و توزیع عادلانه 
امکانات هستند از این رو شخص رئیس جمهور برای 
نهضت مدرسه سازی آستین بالا زده و می خواهد در 
ظرف یک سال در این حوزه کارنامه قابل قبولی را به 
مــردم و فعالان فرهنگی و آموزشــی ارائه دهد. ختم 
کلام آنکه دولتِ پزشــکیان را با کارها و اقداماتی که 
انجام داده بسنجیم.رئیس جمهور پزشکیان صادقانه و 
به دور از شــعار با مردم سخن می گوید و اگر زمانی 
ببینید کاری کُند پیش می رود صریح با مردم در میان 
می گذارد اما در عین حال از رسانه ها که به عنوان رکن 
چهارم دموکراســی شناخته می شوند انتظار می رود 
با تحلیل های درســت و منطقــی، عملکرد دولت و 

دولتی ها را زیر ذره بین قرار دهند. 
قطعا بسیاری از مشکلات در دوره ۶ ماهه عمر 
دولت حل نمی شــود و میراثی اســت که از عملکرد 
دولت های گذشــته برای دولــت چهاردهم به ارث 
گذاشته شده اما در مقابل در همین مدت هم کارهای 

قابل دفاع انجام شده است.

بالاخــره باید به این نکته اذعان داشــت که 
اســتفاده از انرژی هــای تجدیدپذیر یکی از 
راهکارهــای موثر در کاهــش ناترازی برق 
است، موضوعی که کارشناسان بر آن اتفاق 
نظر دارند. بر این اســاس دولت چهاردهم از 
ابتدای آغاز بر توســعه ایــن نوع انرژی در 
کشور متمرکز شده و از همان روزهای ابتدایی 
شروع کار دولت، »محمدرضا عارف« معاون 
اول رئیس جمهوری در نشستی با وزیر نیرو 
و مدیران بانکی، بــر ایجاد کارگروهی برای 
رفع موانع توسعه تجدیدپذیرها تاکید کرد.

ســرویس سیاســی - معاون 
رئیس جمهــوری در امــور توســعه 
روستایی و مناطق محروم کشور گفت: 
برای باز راه انــدازی واحدهای راکد، 
توسعه روســتایی در ابعاد مختلف و 
توانمندســازی اعلام آمادگی کرده ایم 
 تــا بخشــی از مســاله اشــتغال حل 

شود.
عبدالکریم حسین زاده، در نشست 
شورای اداری شهرستان عسلویه افزود: 
باید اقتصاد دریا محور را احیا کنیم زیرا 
اگر این کار انجام شود مقدار درآمد آن 
بــا درآمد نفتی در این منطقه برابری می کند. وی ادامه داد: باید در این موضوع 

سرمایه گذاری اساسی شود.
معاون رئیس جمهوری در امور توســعه روستایی و مناطق محروم کشور 
با بیان اینکه به آنچه که در قالب برنامه سالانه و برنامه هفتم توسعه آمده متعهد 
هستیم، گفت: پیگیر به سرانجام رسیدن مسئولیت های اجتماعی و حل مساله 
اشتغال در دو شهرستان عسلویه و کنگان هستیم. حسین زاده گفت: دستاورد 
سفرهای استانی این است که ما در میان مردم حضور داشته و چشم بینای دردها، 

مشکلات، مطالبات و خواسته های آنها باشیم.
معاون رئیس جمهوری در امور توســعه روستایی و مناطق محروم کشور 
اظهار کرد: به صورت دسته بندی شده همه مطالبات و پروژه هایی که مورد نظر 

مردم است را خدمت رئیس جمهوری گزارش می کنیم.
وی با اشاره به اینکه در نظام برنامه ریزی و بودجه ریزی سعی می کنیم به 
آنچه که در قالب برنامه سالانه و برنامه هفتم توسعه آمده متعهد باشیم و به آن 
بپردازیم، افزود: آیین نامه های تدوین شده درزمینه به کارگیری نیروی های بومی 
در مجموعه های صنعتی و رصد دقیق مسئولیت های اجتماعی در حال پیگیری 

هستیم تا این کارها به سرانجام برسد.

سرویس سیاسی - عضو کمیسیون 
اصل نود مجلس با بیان این که سفرهای 
اســتانی رئیس جمهور باعث افزایش 
وفــاق و همدلی دولت با مردم اســت، 
گفت: سفرهای استانی با اولویت مناطق 
محروم و کم برخوردار می تواند در حل 

مشکلات مردم بسیار اثرگذار باشد.
فرهاد بشیری درباره رویکرد دولت 
وفاق در سفرهای استانی، توجه به استان 
های کم برخــوردار و محروم گفت: از 
اقدامات خوب رئیس جمهور این است 
که در کنار همه اقدامات، برای سرکشی 
به استان های دیگر خصوصاً مناطق محروم می رود، این رویه خوبی است که از 
دولت های قبل شــروع شــده و ادامه پیدا کرده است. نماینده مردم پاکدشت در 
مجلس اظهار داشــت: البته سفرهای استانی نه صرفا مناطق محروم بلکه باید با 
اولویت مناطق محروم و کم برخوردار باشــد حتی اســتان تهران هم با توجه به 

مشکلاتش نیاز به سفر روسای جمهور دارد.
وی سفرهای استانی رئیس جمهور را حرکتی بسیار ارزشمند که می تواند 
دســتاوردهای بســیار خوبی داشته باشد دانســت و افزود: مصوبات سفرهای 
استانی هم باید توسط مسئولین اجرایی با جدیت دنبال شود تا بتواند گره گشای 
گرفتاری های مردم باشــد، ما بسیاری از مسائل را داریم که فقط با اختیار رئیس 
جمهور قابل حل اســت و مسئولین استان یا منطقه نمی توانند این مشکلات را 

حل کنند.
این عضو کمیســیون اصل نود مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر این که 
سفرهای استانی باید با نگاه کارشناسانه و دقیق تری انجام شود گفت: ما از این نگاه 
حمایت و پشتیبانی می کنیم، این بسیار خوب است که علاوه بر رئیس جمهور 
مسئولان و وزرا نیز به استان ها می روند و به مشکلات مردم رسیدگی می کنند.

بشیری با تاکید بر این که ارتباط استانداران، فرمانداران و بخشداران نیز در 
این سفرها باید با مردم بیشتر شود اظهار داشت: مسئولان استانی هم باید با مردم 
گفت وگو کنند این همگرایی کمک می کند تا مشکلات مردم بیشتر حل شود و 

مسئولان صدای مردم را می شوند.
این نماینده مجلس تصریح کرد: ســفرهای استانی می تواند باعث وفاق، 
همدلی و وحدت بیشتر مسئولان با مردم و گروه های مختلف سیاسی است، هر 
چه ارتباطات مسئولین با مردم بیشتر باشد و در دل استان ها حضور یابند بیشتر 

مشکلات را درک می کنند و وفاق بیشتر می شود.
وی افزود: البته از این مســاله هم نباید بگذریم انجام ســفر استانی هم کار 
ساده ای نیست این که یک مسئول با همه سختی ها به استان ها برود و برای حل 
مشکلات تلاش کند دست مریزاد دارد و این اقدام برای همه ما قابل احترام است 

زیرا ما کشور پهناوری داریم و سفر به همه استان ها واقعا اقدامی مشکل است.
نماینده مردم پاکدشــت در مجلس اظهار داشت: هدف از سفرهای استانی 
دولت شنیدن صدای مردم، دغدغه های آنها و سعی و تلاش برای پیگیری و حل 

مشکلات است که این می تواند قوت قلبی برای مردم استان ها باشد.
تفویض اختیارات به استانداران تصمیمی درست و پسندیده

بشیری در پاسخ به سوالی درباره تاکید رئیس جمهور برای تفویض اختیارات 
اجرایی به استانها با هدف تسریع در انجام کارها و اجرای پروژه های بر زمین مانده، 
اظهار داشت: اصل این موضوع یک مسئله مغفول مانده در مملکت است و اقدام 

بسیار خوبی است، متاسفانه ما امروز بیشتر تمرکزگرا شده ایم.
وی تصریح کرد: تفویض اختیار به اســتان ها می تواند در حل مشــکلات 
مردم بســیار تاثیرگذار باشــد ما از این ایده رئیس جمهور استقبال می کنیم زیرا 
بسیاری از مسائل محلی را مسئولان همان استان بهتر شناخت دارند و می توانند 

آن را حل کنند.
وی افزود: در بســیاری از مشکلات استانی نیازی نیست که مدیران استان 
منتظر دستور مرکز باشند و همین انتظار گاهی هزینه بر و زمان گیر خواهد بود 
از این رو خود مســئولان اســتانی می توانند به خوبی در مورد این موضوعات 

تصمیم گیری کنند.
مسعود پزشکیان رئیس جمهور در جمع نخبگان و فرهیختگان استان بوشهر 
گفت: مصمم هستیم که اختیارات بیشتری به استانداران بدهیم تا بتوانند تصمیم 
بگیرند اما این تصمیم گیری باید براســاس سند چشم انداز و سیاست های کلی 

نظام باشد؛ البته اعطای مسئولیت بدون پاسخگویی بی معناست.
پزشکیان تاکید کرد: مصمم هستیم که اختیارات بیشتری به استانداران اعطا 
کنیم تا بتوانند تصمیم بگیرند اما این تصمیم گیری باید براساس چشم انداز مورد 

نظر رهبر انقلاب و سیاست های کلی نظام باشد.
وی تصریح کرد: البته باید به سه نکته مهم توجه شود که چه کسی مسئول 
اســت، چگونه باید عمل کند و چگونه باید پاسخگو باشد، اینطور نیست که ما 
اختیار بدهیم و هر کس هر کاری دلش خواســت انجام دهد. مســئولیت بدون 
پاسخگویی بی معناست، مسئولیت هایی که اعطا می شود باید در جهت رسیدن به 

هدف باشد در غیر این صورت هرج و مرج خواهد شد.

سرویس سیاسی - سیاستمدار 
بایــد توجه کند که هــدف او از یک 
رفتار هر چه باشــد، برداشت جامعه از 
آن مهم تر اســت. شاید شما برای ابراز 
صمیمیت لبخند بزنیــد، ولی غالبا یا 
بخشــی از مخاطبان آن را در موقعیت 
کنونی به منزله بی توجهی به مســائل 
اصلی کشور و مردم برداشت می کنند.

سیاستمداران و صاحبان قدرت 
و دارای جایــگاه، به طــور معمول هر 
روز رفتارهایی کرده یا ســخنانی گفته 

یا مواضعی می گیرند که هدف نهایی آنها کســب رضایت و کســب توافق و 
حمایت مردم است.

 البته و به طور قطع همه مردم نگاه و برداشت یکسانی از عمل آنان نخواهند 
داشت و گوناگون داوری می کنند. ولی سیاستمدار دوست دارد که تعداد موافقان 
اکثریت باشند، در غیر این صورت نتیجه آن رفتار یا سیاست حداقل از نظر مردم 

منفی است و به تضعیف جایگاه سیاستمدار منجر خواهد شد.
آنان با همه مردم تماس ندارند تا نظرات شــان را بپرســند. به علاوه انجام 
این کار ممکن هم نیســت، پس درک سیاستمدار از آثار گفتار و رفتار خودش 
چگونه خواهد بود؟ آیا محدود می شود به اظهارنظر افرادی که در اطراف وی 

هستند یا به او دسترسی دارند؟
 این حالت منجر به نتیجه مطلوبی نمی شــود و حتی موجب انحراف در 

فهم سیاستمدار از اثرگذاری رفتار خودش می شود.
اتفاقا در اطراف سیاســتمداران افراد با صلاحیتی هم هستند که می توانند 
حقیقــت را بگوینــد، ولی در بهترین حالت ســکوت می کنند و خلاف واقع 
نمی گویند. آنان که خلاف نظر سیاســتمدار حرف بزنند پس از مدتی حذف 

می شوند.
 البته اطرافیان در تایید سیاستمدار توجیهاتی هم دارند، از جمله اینکه توی 
دل او را نباید خالی کرد و... اگر سیاستمدار این راه حل را نپذیرد چاره چیست؟
 آزادی نقد از رسانه و دسترسی به اطلاعات و تولید آزادانه نظرات مردم، 
راه حل واقعی است. بدون امکان نقد رفتارهای مسوولان در فضای عمومی و 
نیز بدون نظرسنجی از مردم و انتشار نتایج آن در جامعه، امکان رسیدن به فهم 
درســت از بازخوردهای رفتارهای سیاستمداران وجود ندارد. جز این هر چه 

هست گمان و خیال است. 
 اگر این شرایط فراهم نباشد، پس از مدتی مرتکب اقداماتی می گردند که 
به جای افزایش سرمایه اجتماعی و محبوبیت، منجر به کاهش سرمایه اجتماعی 

می شود و نتیجه آن زیان محض است.
ســرمایه اجتماعی خیلی باارزش و گرانقیمت است. نباید آن را از دست 
داد. حفظ آن مستلزم تحقق شرایط پیش گفته است. هر سیاستمداری در مصرف 
کردن این سرمایه باید خیلی خسیس باشد و تنها در جایی آن را خرج کند که 

آورده ای جدی داشته باشد.
 بسیاری از گفتارها و رفتارها، مثل تیری است که از چله رها می شود و دیگر 
اختیار آن در دست تیرانداز نیست. باید پیش از رها کردن تیر اطمینان کافی از 
تیراندازی داشت؛ هم از جهت انتخاب هدف و هم از جهت اصابت به آن هدف.
 سیاستمدار باید توجه کند که هدف او از یک رفتار هر چه باشد، برداشت 
جامعه از آن مهم تر است. شاید شما برای ابراز صمیمیت لبخند بزنید، ولی غالبا 
یا بخشــی از مخاطبان آن را در موقعیت کنونی به منزله بی توجهی به مســائل 

اصلی کشور و مردم برداشت می کنند.
 شخصا نظر موافق یا مخالف با بسیاری از رفتارهای آقای رییس جمهور 
ندارم، ولی به نظرم اگر از این زاویه به رفتارهای ایشان نگاه کنیم، شاید بد نباشد 
که یک ارزیابی دقیق از مترو سوار شدن خود به ویژه در شرایط کنونی به دست 
آورده و منتشر کنند و اجازه ندهند که چون سیاستمداران دیگر ارزیابی رفتارها 

و گفتارهای او را فقط اطرافیان ارایه دهند.

سرویس سیاســی - حجت الاسلام احمدی می گوید بحث گرانی بنزین 
در دســتورکار مجلس نبوده و نیست و دولت هم اعلام کرده که نگاهی بر گران 

کردن بنزین ندارد.
 محمد امیرحسینی - حجت الاسلام موسی احمدی رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی براینکه با افزایش ذخایر بنزین که 
نسبت به مدت مشابه پارسال افزایشی بیش از ۳۰۰ میلیون لیتر داشته، آیا همچنان 
بحث گرانی بنزین مطرح اســت؟، گفت: اصل گرانی مطمح نظر نیست و اصلًا 
بحث گرانی بنزین در دستورکار مجلس نبوده و نیست و دولت هم اعلام کرده 

که ما نگاهی بر گران کردن بنزین نداریم.
نماینده مردم جم، کنگان و دیر در مجلس اظهار کرد: در بحث بنزین سوپر 
دولت تصمیم گرفته برای آنهایی که با اراده خود از بنزین سوپر استفاده می کنند 
اشخاص حقوقی یا حقیقی بتوانند آن را وارد کنند و به فروش برسانند و استفاده 

کنند که یک اختیاری هم برای مصرف کننده و هم برای عرضه کننده است.
این نماینده مجلس می گوید آن مواردی که الان در دســتورکار مجلس و 
دولت قرار دارد بهینه ســازی، مدیریت مصرف انرژی ازجمله بنزین و افزایش 
تولید است. بعضی از پتروشیمی ها اعلام آمادگی کردند که می توانند با بنزن پایین 
بنزین تولید کنند و در اختیار بگذارند یا پالایشــگاه خلیج فارس اعلام آمادگی 
کرده که افزایش تولید داشته باشد لذا میزان افزایش تولید ماه به ماه بیشتر می شود.

حجت الاســلام احمدی اضافه کرد: اگــر افزایش تولید همراه با مدیریت 
مصرف و بهینه سازی در کنار هم قرار بگیرد قطعاً ناترازی را به حداقل خواهیم 
رساند، چون ما از نظر مصرف دومین یا سومین کشور پرمصرف در دنیا هستیم، 
اما بعضی ها فکر می کنند به دلیل اینکه قیمت بنزین ارزان اســت قاچاق می شود 
البته در بحث قاچاق قیمت تاثیر دارد، اما در مصرف باید به ســراغ خودروهایی 
برویم که برقی هستند و خودروهای کیفیت بالا وارد شود، چون در بحث مصرف 

بعضی از خودرو ها مصرف بسیار بالایی دارند و در آلایندگی هم تاثیر دارند.
رئیس کمیســیون انرژی مجلس بیان کرد: یک گزارشی را مطالعه می کردم 
که نوشته بود خودرو های سنگین گازوئیل سوز در شهر ها عوارض آلایندگی شان 
۴۰ یا ۵۰ درصد است لذا باید به این سمت برویم که وسایل نقلیه ای که از بنزین 
استفاده می کنند را بهینه سازی کنیم و مصرف را پایین بیاوریم و مدیریت مصرف 
داشته باشیم.نماینده مردم جم، کنگان و دیر در مجلس تصریح کرد: ما فقط زمانی 
که با مشکل مواجه شدیم می آییم سراغ مردم که مشکل را حل کنیم لذا رسانه های 
ما در طول سال برنامه ریزی کنند حتی از مدارس شروع کنند که فرهنگ مصرف 
را نه فقط در انرژی بلکه در زمینه های مختلف ایجاد کنند که اگر بتوانیم این کار 
انجام دهیم قطعاً در همه زمینه ها موفق هستیم.حجت الاسلام احمدی تاکید کرد: 
گران کردن بنزین منتفی است و باید در بحث بهینه سازی و مدیریت مصرف کار 
کنیم تا موفق شویم.این نماینده مجلس اظهار کرد: در بحث گاز اتفافاتی خوبی 
در حال افتادن است چون وزارت نیرو ۱۴ مگاپروژه را تعریف کرده تا بتواند رفع 
ناترازی را انجام دهد که بالا بردن راندمان نیروگاه ها و بهینه سازی مصرف گاز از 
برنامه هایش است.رئیس کمیسیون انرژی مجلس گفت: برای فلر ها برنامه ریزی 
کردیم که توســط صنایع ســنگین مهار شــود لذا اگر گاز هایی که صرفه جویی 
می شود را داشته باشیم و از این طرف افزایش تولید هم داشته باشیم و به سمت 

خودتامینی برویم می توانیم مشکل گاز صنایع و منازل را حل کنیم.

معاون رئیس جمهور:

دولت برای باز راه اندازی واحدهای راکد 
و توسعه روستایی آماده است

بشیری عضو کمیسیون اصل نود مجلس عنوان کرد:

تفویض اختیار به استانداران اقدامی 
شایسته

عباس عبدی :

اطرافیان رئیس جمهور از مترو سوار 
شدن او در روز 22 بهمن چه بازتابی را به 

پزشکیان منتقل کردند؟

رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

گران کردن بنزین منتفی است
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